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Af trafik- og kommunikationsministeren (H. 
P. Clausen). 

17) Første behandling af  lovforslag nr. L 87: 
Forslag til skovlov. 
Af miljøministeren (Lone Dybkjær). 

18) Første behandling af  lovforslag nr. L 88: 
Forslag til lov om ændring af lov om lens, 

stamhuses og fideikommisgodsers samt de her- 
henhørende fideikommiskapitalers overgang 
til fri ejendom. 

Af miljøministeren (Lone Dybkjær). 

19) Første behandling af  lovforslag nr. L 89: 
Forslag til lov om naturforvaltning. (Støtte til 

naturbevaring, naturgenopretning, statslig 
skovtilplantning og friluftsliv). 

Af miljøministeren (Lone Dybkjær). 

20) Første behandling af  lovforslag nr. L 90: 
Forslag til lov om ændring af lov om lands- 

og regionplanlægning og lov om regionplan- 
lægning i hovedstadsområdet. (Planlægning af 
skovrejsningsområder). 

Af miljøministeren (Lone Dybkjær). 

21) Første behandling af  lovforslag nr. L 92: 
Forslag til lov om ændring af lov om miljø og 

genteknologi. 
Af miljøministeren (Lone Dybkjær). 

22) Første behandling af  lovforslag nr. L 93: 
Forslag til lov om begrænsning af udledning 

af svovldioxid og kvælstofoxider fra kraftvær- 
ker. 

Af miljøministeren (Lone Dybkjær). 

23) Første behandling af  lovforslag nr. L 98: 
Forslag til lov om afgift af visse chlorfluor- 

carboner og haloner (CFC-afgift). 
Af miljøministeren (Lone Dybkjær). 

24) Første behandling af  beslutningsforslag nr. B 
9: 

Forslag til folketingsbeslutning om begræns- 
ning af forbruget af chlorfluorcarboner (CFC). 

Af Leif Hermann (SF) m.fl. 

25) Første behandling af  lovforslag nr. L 99: 
Forslag til lov om ændring af lov om afgift af 

visse detailsalgspakninger. 

Af miljøministeren (Lone Dybkjær). 

. 26) Første behandling af  lovforslag nr. L 100: 
Forslag til lov om visse miljøafgifter. 
Af miljøministeren (Lone Dybkjær). 

Meddelelser fra formanden: 

Formanden: 
Medlem af Folketinget Pia Kjærsgaard (FP) 

har meddelt mig, at hun på grund af sygdom ik- 
ke vil kunne give møde i Tinget i mindst 7 dage, 
hvorfor hun anmoder om orlov fra og med den 
1. december 1988 og om, at stedfortræderen må 
blive indkaldt. 

I skrivelse af d.d. meddeler undervisnings- 
og forskningsministeren (Bertel Haarder), at 
han ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om sammenlægning og nedlæg- 
gelse af  seminarier, 

(Lovforslag nr. L 124). 

Forslag til lov om ændring af  statsstøtte til 
Den Frie Lærerskole og Det Nødvendige Semi- 
narium. 

(Lovforslag nr. L 125). 

Skriftlig fremsættelse afforslag: 

Undervisnings- og forskningsministeren (Bertel 
Haarder): 

Hermed tillader jeg mig for det høje Ting at 
fremsætte: 

Forslag til lov om sammenlægning og nedlæg- 
gelse af  seminarier. 

(Lovforslag nr. L 124). 

Forslag til lov om ændring af  statsstøtte til 
Den Frie Lærerskole og Det Nødvendige Semi- 
narium. 

(Lovforslag nr. L 125). 
På grund af et faldende behov for lærere og 

pædagoger og lavere søgning har der i de sene- 
ste 10-15 år været en kraftig nedgang i antallet 
af studerende på lærerseminarierne og børne- 
have- og fritidspædagogseminarierne uden en 
tilsvarende reduktion i antallet af seminarier. 
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[Undervisnings- og forskningsministeren] 

Dette har medført, at seminarierne er blevet 
for små under både en økonomisk og en faglig 
synsvinkel. 

Formålet med forslaget er derfor -  uden at 
begrænse antallet af studiepladser -  dels at op- 
nå besparelser ved at reducere udgifterne til ad- 
ministration og bygningsdrift, dels at skabe et 
bedre fagligt-pædagogisk miljø ved, at praktisk 
talt alle seminarier kan optage mindst 3 hold 
om året. 

Jeg går ikke dermed ind for meget store insti- 
tutioner, men seminarier med mindst 3 spor vil 
lettere kunne bære de generelle besparelser, 
som er planlagt for de kommende år, uden at 
det går ud over undervisningens kvalitet. Vi 
kan stadig væk sikre valgmuligheder for de stu- 
derende, og de kommende års øgede pædago- 
giske, administrative og økonomiske decentra- 
lisering og selvforvaltning har mere mening og 
giver flere muligheder på lidt større institutio- 
ner. 

Forslagene medfører følgende ændringer i 
seminariestrukturen: 
-  Frederiksberg Seminarium og Tønder Stats- 

seminarium nedlægges. 
-  Ribe Statsseminarium sammenlægges med 

Esbjerg Seminarium, Kolding Seminarium 
med Haderslev Statsseminarium og Haslev 
Seminarium med Vordingborg Statssemina- 
rium. 

-  Herning Seminariums læreruddannelse af- 
vikles. 

-  Århus Børnehaveseminarium nedlægges. 
-  Dansk Fritidshjemsseminarium, Montessori- 

Seminariet og Holte Børnehaveseminarium 
sammenlægges med henholdsvis Seminariet 
for Fritidspædagoger, Københavns Børne- 
haveseminarium og Hillerød Børnehavese- 
minarium. 

-  Statsstøtten til Det Nødvendige Seminarium 
bortfalder. 
Disse ændringer betyder, at 

-  25 lærerseminarier (inklusive Det Nødvendi- 
ge Seminarium) reduceres til 18, 

-  25 børnehave- og fritidspædagogseminarier 
reduceres til 21, 

-  9 institutioners lokaler helt eller delvis kan 
frigøres til andre formål, og at 

-  2 institutioners lejemål kan opsiges. 
En række forskellige kriterier og hensyn har 

været afgørende ved udvælgelsen af de semina- 
rier, der er omfattet af lovforslagene. Jeg kan 

her henvise til de generelle bemærkninger til de 
to forslag. 

Specielt hvad angår Det Nødvendige Semi- 
narium, vil jeg gerne tilføje, at det har været af 
afgørende betydning for mig, at dette semina- 
rium i de senere år har haft særdeles vanskeligt 
ved at tiltrække og fastholde de studerende, og 
at en forholdsvis stor del af dem har været ud- 
lændinge. 

Ved udarbejdelse af lovforslagene har jeg 
lagt afgørende vægt på de udtalelser og tilken- 
degivelser, der er kommet fra de tre regionale 
amtsborgmesterudvalg, som jeg opfordrede til 
at gennemgå og eventuelt foreslå ændringer i 
min »Skitse til en plan for rationalisering af se- 
minariedriften gennem sammenlægning og 
flytning af institutioner« (30. august 1988). 

Det har været vigtigt for mig at få så mange 
lokale synspunkter som muligt frem i denne 
sag, ikke mindst fordi jeg ved, hvor stor uddan- 
nelsesmæssig, kulturel og økonomisk betyd- 
ning man i lokalsamfundene tillægger semina- 
rierne. 

Ministeriet vil søge at medvirke til, at det 
værdigrundlag, som har præget virksomheden 
på de berørte seminarier, kan videreføres ved, 
at de »modtagende« seminariers bestyrelser 
udvides med medlemmer fra bestyrelserne på 
de seminarier, der flytter. Hvor den modtagen- 
de part er et statsseminarium, er det tanken at 
oprette en bestyrelse for at leve op til denne 
hensigt. 

Da det samlede antal studiepladser på semi- 
narieområdet opretholdes, vil der i vid ud- 
strækning være mulighed for at genbeskæftige 
lærerne på de berørte seminarier. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslagene 
med tilhørende bemærkninger, tillader jeg mig 
at anbefale lovforslagene til hurtig og velvillig 
behandling i det høje Ting. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om meddelelse af orlov til og indkal- 
delse af stedfortræderen for folketingsmedlem El- 
lemann-Jensen (V). 

Formanden: 
Den pågældende har søgt om orlov i henhold 

til forretningsordenens § 42, stk. 3, litra d, jf. 
stk. 5, på grund af midlertidig udsendelse i of- 
fentligt hverv. 
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[Formanden] 

Hvis ingen gør indsigelse, vil jeg betragte det 
som vedtaget, at der meddeles den pågældende 
orlov som ansøgt fra og med den 29. november 
1988, og at stedfortræderen indkaldes som mid- 
lertidigt medlem. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Indstilling fra Udvalget til Valgs Prøvelse. 

Forhandling 

Lizzie Lichtenberg (KF): 
Folketinget har nu vedtaget at meddele orlov 

til I medlem og at indkalde stedfortræderen. 
Som ordfører for Udvalget til Valgs Prøvelse 

skal jeg tillade mig at gøre indstilling om, at 
stedfortræderen godkendes som midlertidigt 
medlem af Folketinget. 

Hr. Ellemann-Jensen er valgt i Århus Amts- 
kreds, og i anledning af hans orlov indkaldes 1. 
stedfortræder for Venstre i denne amtskreds, 
socialrådgiver Else Winther Andersen. 

Udvalget til Valgs Prøvelse har i et møde i 
dag behandlet denne sag, og jeg kan herefter på 
udvalgets vegne afgive følgende: 

Indstilling 

Socialrådgiver Else Winther Andersen god- 
kendes som midlertidigt medlem af Folketinget 
fra og med den 29. november 1988. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Udvalgets ovennævnte indstilling 
vedtoges enstemmigt med 107 stemmer. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Tredje behandling af lovforslag nr. L 18: 
Forslag til lov om ændring af  lov om registre- 

ringsafgift a f  motorkøretøjer m.v. (Afgiftsfrita", 
gelse for busser m.v.). 

Af skatteministeren (Fogh Rasmussen). 
(Fremsat 6/10 88. Første behandling 26/10 

88. Betænkning 17/11 88. Anden behandling 
25/11 88). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

J. K. Hansen (S): 
Jeg stillede et spørgsmål til skatteministeren 

under anden behandling, og jeg havde egentlig 
troet, at skatteministeren ville have givet mig et 
svar i dag. Jeg bad skatteministeren, som jo un- 
der andenbehandlingen vedrørende en dansk 
tiltræden af liberaliseringsdirektivet for turist- 
buserhvervet har stillet krav om fjernelse af den 
favorisering af erhvervet, som f.eks. sker i Hol- 
land, om at bruge weekenden til at tale med 
kollegaen trafik- og kommunikationsministe- 
ren, som har svaret udvalget. Men det kan så 
være, at svaret kommer nu, for jeg vil i hvert 
fald gerne have et svar på det spørgsmål, som 
jeg stillede forleden dag. 

Trafik- og kommunikationsministeren (H. P. 
Clausen): 

Skatteministeren og jeg er blevet enige om, at 
jeg besvarer spørgsmålet, fordi det jo ligger lige 
så meget inden for trafikområdet, idet det tager 
sit udgangspunkt i, at der sker en favorisering i 
Holland ved, at der ydes et investeringstilskud 
fra den hollandske stat på 12,5 pet. af anskaffel- 
sessummen for en turistbus. 

Det er klart, at et investeringstilskud af den 
størrelsesorden vil have betydning for den ind- 
byrdes konkurrencesituation. Det er vi meget 
enige om, og jeg kan også sige, at når vi skal til 
at drøfte den danske holdning til liberalise- 
ringsdirektivet, vil hensynet til konkurrencesi- 
tuationen komme til at spille en stor rolle i den 
danske holdning. Resultatet vil kunne blive -  
det afhænger af, hvordan forhandlingerne fore- 
går -  at vi vil indstille os på at skulle afvise di- 
rektivforslaget vedrørende international per- 
sonbefordring med bus. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges med 95 stemmer (S, KF, V, FP, RV, 
CD, KRF og Steenholdt (Grønl.)); 19 (SF) 
stemte hverken for eller imod. 


